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  الملخص:

ظات: نابلس، تهدف الدراسة الحالٌة إلى التعرف على درجة فاعلٌة الإدارة الرقمٌة فً تنمٌة القٌادة الإبداعٌة لدى مدٌري المدارس الحكومٌة فً محاف 
م( فً فلسطٌن، ودعم إبداع الطلبة والمعلمٌن 2022-2021ً )وجنٌن، والخلٌل، وجنوب الخلٌل الملتحقٌن ببرنامج دبلوم القٌادة المدرسٌة للعام الدراس

( مدٌر ومدٌرة مدرسة فً المحافظات 100ولتحقٌق أهداف هذه الدراسة استخدمت الباحثات المنهج الوصفً التحلٌلً، بحٌث تكونت عٌنة الدراسة من )
كأداة لجمع البٌانات، حٌث تم إعدادها فً صورة استبانة إلكترونٌة، لتسهٌل  ( من الإناث، وقد تم استخدام الاستبانة63( من الذكور، و)37الأربع: وتشمل )

ارس الحكومٌة عملٌة التواصل، وتتضمن الاستبانة محورٌن: المحور الأول: فاعلٌة الإدارة الرقمٌة فً تنمٌة مهارات القٌادة الإبداعٌة لدى مدٌري المد
المحور الثانً: دور الإدارة الرقمٌة فً دعم الإبداع لدى الطلبة والمعلمٌن توصلت الدراسة إلى أن )الطلاقة، الأصالة، المرونة، والتحسس للمشكلات(، 

% منهم متفقون على أن الإدارة الرقمٌة لها فاعلٌة 83للإدارة الرقمٌة درجة فاعلٌة عالٌة فً تنمٌة القٌادة الإبداعٌة لدى مدٌري المدارس، وأن ما ٌقارب 
% منهم متفقون على أن الإدارة الرقمٌة لها فاعلٌة عالٌة فً دعم الطلبة. وأنه لا توجد فروقات ذات دلالة 82، وأن ما ٌقارب عالٌة فً دعم المعلمٌن

الخبرة. ( فً الكشف عن فاعلٌة الإدارة الرقمٌة فً تنمٌة القٌادة الإبداعٌة تبعاً لمتغٌر الجنس، المؤهل العلمً، سنوات α≤.05إحصائٌة عند مستوى الدلالة )
القٌادات  فً ضوء النتائج أوصت الدراسة بعدد من التوصٌات أهمها: ضرورة تبنً وزارة التربٌة والتعلٌم الفلسطٌنٌة برامج تدرٌبٌة، لإعداد وتدرٌب

، لمساعدتهم على التحول من التربوٌة على مهارات القٌادة الإبداعٌة ورفع كفاٌة مدٌري المدارس فً الإدارة الرقمٌة، مع ضرورة توفٌر البٌئة المناسبة
 .الإدارة التقلٌدٌة إلى الإدارة الرقمٌة، كما اوصت الدراسة بضرورة تبنً برامج تحفٌزٌة لدعم الإبداع عند المدٌر، والمعلم، والطالب

 دبلوم القيادة. –قيادة إبداعية  –إدارة رقمية   كلمات مفتاحية:  

The degree of effectiveness of digital management in developing creative leadership among school principals enrolled in the 
school leadership program for the year 2022-2021 in Palestine, and its role in supporting the creativity of teachers and students 

Abstract: 
The current study aims to identify the degree of effectiveness of the digital management in the development of Creative 
leadership in public schools in Directorates of Nablus, Jenin, Hebron and South of Hebron enrolled in the school leadership 
diploma program for the academic year (2021-2022) in Palestine, and to support the creativity of the students and teachers. 
To achieve the objectives of this study, the researchers used the descriptive analytical approach; so that the sample of the 
study was formed from (100) school principals in the four ddirectorates: including (37) males and (63) females, the 
questionnaire was used as a data collection tool where it was prepared in the form of an electronic questionnaire to facilitate 
the process of   communication. The questionnaire includes two axes:  the axis of the effectiveness of digital management in 
the development of  creative leadership skills in the development of public schools (fluency, originality, flexibility, and 
sensitivity to problems, (the second axis is the role of digital management in supporting the creativity for students and 
teachers.The study found that digital management has a high degree of effectiveness in developing the creative leadership of 
school principals, approximately 83% of them agree that digital management is highly effective in supporting teachers, and 
approximately 82% of them agree that digital management is highly effective in supporting students. And that there are no 
statistically significant differences at the level of significance (α≤.05) in revealing the effectiveness of digital management in 
developing creative leadership according to the variable of gender, educational qualification, years of experience. In light of 
the results, the study recommended a number of recommendations, the most important one: Palestinian Ministry of 
Education need to adopt training programs to prepare and train educational leaders on creative leadership skills, and to raise 
the adequacy of school principals in digital management, with the need to provide the appropriate environment to help them 
to change from traditional management to digital leadership. The study recommended the necessity of adopting incentive 
programs to encourage creativity among the principal, teacher and student. 
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